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Dénes Magyar településközpontokról írott könyvének keletkezése emlékezetem szerint valahogy ilyesmi módon 

született. 

A MTA Településtudományi Bizottsága, akkor Szirmai Viktória vezetésével kérte, hogy számoljak be a 

településtervezéssel kapcsolatos kutatásokról, amelyeket a(z éppen aktuális) Minisztérium finanszíroz. 

Ennek az lett a folytatása, hogy megbízást adtunk az Urbanisztika Tanszéknek és - ha jól emlékszem - a pécsieknek 

(Tóth Zoliék) együttműködésével, hogy készítsenek koncepciót, összegzést, hogy mit kellene egyáltalán kutatni ezen a 

területen. A készülő munka opponálására a Bizottság Dövényi Zoltán geográfust jelölte ki. A munka elkészült, a bírálat 

megszületett, a Bizottságot tájékoztattuk az eredményről. De a minisztériumban nem látszott lehetőség arra, hogy 

ebből rangos, elfogadott program legyen, ezért felkértük a Tanszéket, hogy tegyen javaslatot arra, hogy Ti milyen 

munkákat tudnátok a nagy halmazból elvégezni - belátható időn belül. 

Javaslatotokból "csemegéztünk", s egy sor szerződés köttetett. Ezek egyike volt Dénes korábban, még a KöHÉM 

időszakban (1989) elkezdett munkájának folytatása. A szerződés létrejött, s az akkori megoldás szerint a Tárca átutalta 

a pénzt a BME-nek, s onnan kaphattatok Ti összegeket az általunk igazolt készültség szerint (megint csak az emlékezet 

szerint). 

Dénes és a több munkába is belevágó Körner Zsuzsa tapasztalhatták, hogy engem különösen nem izgat a határidő, 

annál inkább az, hogy jó munka jöjjön létre. Úgy fogalmaztak: Körmendynél nem lehet lekésni a határidőt. 

Az azonban izgatott, hogy Dénestől nem érkezett semmi. Többszöri kérdést követően eljuttatott hozzám néhány 

óravázlatot A magyar településfejlődés történetéről, hogy lássam: tőle remélhetek jó munkát. Az öt előadásvázlatot 

(Az átfogó vázlaton túl átadta a Településeink a török hódoltság idején, a Településeink a 18. században: a barokk 

városközpontok, A tervszerű városépítés kibontakozása és A modern urbanisztika megjelenése Magyarországon c. 

írást). Az első, átfogó anyag tanulmányozásába belekezdtem, s egy rövid levelet írtam - annak bizonyságaként, hogy 

érdekel, amit ír. Azt is rögzítettem, hogy erről nem akarok beszélni addig, amíg a könyv anyaga el nem készül. Kritikus 

észrevételeimet megköszönte, s tett egy számomra érdekes megjegyzést: Azt írta, hogy utoljára Faragó Kálmántól 

kapott érdemi észrevételeket. Nem tudtam, hogy ezt bóknak vagy bírálatnak vegyem, mert Kálmán nem volt kedves 

és még kevésbé kedvelt figura. De kiderült, hogy ilyesmikben felkészült volt. 

A munka eredményét továbbra sem láttam. Dénes még lakására is meghívott, hogy megmutassa, mekkora anyag 

gyűlt és gyűlik egyre a munkához. 

Te (Pálfy Sándor) voltál az, aki mellé adtad (Kissfazekas) Kornéliát, hogy remény legyen a befejezésre. Mire mások 

(Varga Imre, Bessenyei Krisztina, Németh Andrea, Nagy István) segítségével a kutatás elkészült, már 2008 augusztusát 

írtuk (legalábbis a dokumentumon ez olvasható). Hozzám szeptemberben került egy példány, s Dénes valamikor 

október-november táján hívott telefonon, hogy mikor lehetne a könyv megjelentéséről szó, mikor tárgyalhatunk erről. 

Én október 1-től hivatalosan, ténylegesen már szeptember közepétől a Corvinus Tájépítészeti Karának 

Településépítészeti Tanszékén dolgoztam, s nem állt módomban a kiadást elősegíteni; arra szerződést kötni. Akkortájt 

nagyon lekötött a számomra teljesen új helyzet, a "tanítás megtanulása", a tantárgyak, előadások kidolgozása, ezért 

munkakörön kívül sem tudtam neki segíteni. 

Idáig terjed az én sejtésem erről, a továbbiakról nincs ismeretem. 

 

Körmendy Imre visszaemlékezése az anyag születésének körülményeiről 2024. februárban 
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